
Manželství a rodina

Po jednom svatebním obřadu, když jsem opustil kostel a fotoaparáty se zaměřily na 
novomanžele, přiskočil ke mně jeden ze svatebčanů a povídá mi: „Tak se mi zdá pane faráři, že jste 
se je snažil rozvést ještě před tím, než jste je oddal“.

Dávám si vždycky pozor, jestli jsou snoubenci JEN zamilovaní, nebo jestli se mají rádi. 
Pokud jsou zamilovaní, říkám si v duchu: „Přijdou problémy“. Pokud se mají rádi a je přítomná 
skutečná  a nezištná láska, těším se, protože je tu dobrý základ, aby manželství začalo fungovat. 

Když snoubence připravuji, nejdůležitější část přípravy je manželský slib. Nechme stranou 
romantické představy a řekněme rovnou, že manželství je také forma smlouvy a smlouva se přece 
má dodržet, to je slovo správného chlapa, ale také správné ženy. Může se v životě stát cokoliv a v 
kostele se před Bohem slibuje, že navzájem poneseme dobré i zlé, ve zdraví i v nemoci, že zkrátka 
smlouvě dostojíme a k tomu nám dopomáhej Bůh.

 Někteří lidé se to později snaží hodit na faráře a povídají: „Tehdy, když jste nás oddával, tak
jsme si mysleli....“, jenže to byl ve skutečnosti slib novomanželů před Bohem. Novomanželům se 
všichni okolo snažili pomáhat: maminky pekly koláče, otcové kontrolovali vkladní knížky, 
strýčkové leštili svatební vozy, farář se modlil a novomanželé měli jedinnou povinnost, vzít vážně 
toho druhého. 

Friedrich Nietze říká: „Ne nedostatek lásky, ale nedostatek přátelství zaviňuje nešťastná 
manželství.“ Chybuje ten, kdo si myslí, že svatbou se stal vlastníkem druhého člověka. Můj manžel,
moje manželka je můj největší přítel. Dobrému příteli jsem vždy hotov pomáhat.

Pro křesťany je manželství jeden z prvních příkazů, které jim Bůh dává v Bibli. Manželství 
je úkol. Ne každý je vhodný pro každý úkol, ale kdo manželství přijme, přijímá je jako úkol, nikoliv
zdroj své rozkoše.

Časem se rodina vzmáhá a „pořídí“ si dům, auto, televizi a dítě. Ovšem pozor! Zatímco auto
je majetek, dítě je dar!  A dar dítěte a dětství nám byl svěřen dočasně, abychom dítě učili, aby z něj 
vyrostla krásná bytost. V Bibli máme přikázání: „Cti otce svého a matku svou....“. S úctou na rodiče
hledí ty děti, které se přesvědčily, že jejich rodiče zachovávají určitý řád. Zjednodušeně řečeno syn 
bude hledět s úctou na svého otce, pokud rozpozná, že tatínek poslouchá ještě větší autoritu, která 
sídlí v nebesích – samotného Boha. Děti si doma nedržíme jako domácí mazlíčky. Nemají být naší 
kopií. Patří Pánu Bohu, Bůh nám říká, teď se budeš na několik let starat o to, co je mé. Dítě je 
křehké na duši i na těle, dítě je někdy vzpurné na duši i na těle. Aby rodič poznal, co je dobré pro 
výchovu, je obtížné. Ale výchova není řízena naprostou benevolencí, že dítě odložíme k počítači a 
přistupujeme k němu ve smyslu dělej si a měj si, co chceš. 

Není jednoduchý úkol být rodičem a často mi také zní v uších biblický verš: „Otcové, 
neponižujte své děti, aby nemalomyslněly“. Jednou děti vylétnou z rodného hnízda a bývá to jedna 
z velkých zkoušek pro rodiče. Z rodičů se stávají rádci dětí, které právě dospěly. Už není 
nejmenšího práva přikazovat, jen můžeme poradit.

Milí přátelé, to se mi to povídá a píše. Jako farář vím o mnoha rodinách, kde  věci nefungují,
jak by měly, a nemohu dát laciný recept, ale můžu vám všem přát, s Boží pomocí, ať se vám dílo 
daří. A dříve než začnete myslet na práci a peníze, myslete na rodinu, kde všichni jsou Boží děti.

Petr Peňáz, evangelický farář


